
حدیث دشت عشق

کارشناس اقتصادی:

افزایش حقوق ها در دولت قبل 
به تورم بیشتر دامن زد

کارشــناس اقتصادی گفت: دولت قبل برای حفظ رفاه 
نســبی حقوق بگیران، دستمزدها را افزایش داد اما نتیجه 

آن تحمیل تورم عمومی به همه مردم بود.
به گزارش خبرگزاری مهر، حسن آقانظری در نشست تخصصی 
»پول، بانک و سیاست های پولی پیشنهادی به دولت سیزدهم از نگاه 
اقتصاد اسلامی«، در خصوص بررسی ابعاد فقهی افزایش نقدینگی 
تصریح کرد: تورم در ایران دلایل گوناگونی مانند افزایش جمعیت 
مصرف کننده، افزایش شاخص قیمت تولید، افزایش یا کاهش نرخ 
ارز، تغییرات درآمدهای نفتی، کســری بودجه، رشد نقدینگی و... 
دارد اما دلیل اصلی که ذکر می شود، رشد نقدینگی است که رابطه 

مستقیمی با تورم دارد.
وی افــزود: تورم در ایــران همواره وجود داشــته و ادامه دار 
بوده اســت. ما از سال ۵۸ شــاهد تورم بوده ایم. از سال ۶۰ تا ۹۱ 
ضریب همبســتگی تــورم و نقدینگی ۶۷ درصد بوده اســت اما 
بین سال های ۹۲ تا ۹۷ رشد نقدینگی ۲۴۸ درصدی داشتیم. در 
حالی که رشــد تولید ناخالص داخلی ۱۷ و ۷۴ صدم درصد بوده 
است که نشــان می دهد نسبت رشد نقدینگی، سه و هشت دهم 

برابر تولید ناخالص داخلی بوده است.
کارشناس اقتصادی با تأکید بر مؤثر بودن افزایش خلق پول بر 
تورم در سال های اخیر خاطرنشان کرد: طی سال های ۹۳ تا ۹۵ که 
شاهد کاهش تورم به ۱۱ درصد بودیم، شاهد بودیم که نرخ سود 
بانکی کاهش نیافت و به دنبال آن مجدداً نرخ ســود بانکی سبب 

رشد نقدینگی و در طی آن رشد مجدد تورم شد.
 آقانظری افزود: طی سال های ۵۸ تا ۹۲ متوسط تورم سالانه ۲۲ تا ۲۷

درصد بوده اســت اما در ســال های ۹۸ و ۹۹ که شاهد افزایش 
نقدینگی بودیم، طبق اعلام رئیس ســابق بانک مرکزی در جلسه 
سوم مرداد ۱۳۹۹ متوسط تورم ۱۲ ماهه منتهی به خرداد ۱۴۰۰به 
میزان ۳۹ و ۳۷ صدم درصد بوده که رشد شدیدی را نشان می دهد.

وی تصریح کرد: می توان چنین نتیجه گرفت که نسبت تورم با 
رشد نقدینگی و افزایش حجم پول رابطه مستقیم است که عامل 
اصلی تورم شناخته می شود. به خصوص طی سال های ۹۸، ۹۹ و 

اوایل ۱۴۰۰ که حجم نقدینگی افزایش یافت.
کارشناس اقتصادی در خصوص بررسی ابعاد فقهی این موضوع 
تأکید کرد: طی سال های ۶۶ و ۶۷ که هزینه جنگ افزایش یافت، 
دولــت وقت از حضرت امام خمینی )ره( برای چاپ پول و افزایش 
نقدینگــی اجازه گرفت که در آن زمــان ضرورت ایجاب می کرد، 
نقدینگی افزایش یابد و امام خمینی قبول کردند. آقانظری افزود: 
پس از جنگ در ســال های دوران ســازندگی که زیرساخت های 
کشور در اثر جنگ از بین رفته بود و امکان فعالیت اقتصادی وجود 
نداشت، ضرورت ایجاب می کرد که حجم نقدینگی افزایش یابد که 
شامل سال های ۶۷ تا ۸۰ بود و با یک فاصله زمانی افزایش تولید 

در پی افزایش نقدینگی صورت گرفت.
کسری بودجه عامل افزایش نقدینگی

این کارشــناس اقتصادی اضافه کرد: از سال ۸۰ تا ۱۴۰۰ آیا 
ضرورتی برای رشد نقدینگی وجود داشت؟ بیشترین حجم نقدینگی 
به خصوص در ســالهای ۹۸ و ۹۹ و ۱۴۰۰ رخ داد که مربوط به 

کسری بودجه می شود.
آقانظری افزود: کســری بودجه عمدتاً بــه هزینه های جاری 
مربوط اســت و نقش بودجه عمرانی در آن کمرنگ است. بودجه 
جاری بیشتر برای تأمین حقوق و دستمزدهاست که سبب کسری 

بودجه شده بود.
وی به قاعده لاضرر و لا ضرار فی الاسلام اشاره و تصریح کرد: 
فقه می گوید قواعدی مثل اخذ مالیات، چاپ پول و افزایش نقدینگی 
از اختیارات دولت اســت اما بحث جدی این است که این حق تا 

چه میزان گستره دارد.
این کارشــناس اقتصادی گفت: دولت حق دارد مالیات بگیرد 
امــا آیا این حق را دارد که نــرخ را تا حدی بالا ببرد که به تولید 
ضربــه بزند؟ یا اینکه دولــت حق خلق نقدینگی دارد اما این حق 
 تا کجاســت؟ فقه می گوید تا جایی که ضرر عمومی به مردم وارد 

نشود.
وی با بیان اینکه بیشــترین حجم بودجه در ســه سال اخیر 
هزینه های جاری آن اســت که به صورت چشمگیر افزایش یافته، 
تصریح کرد: روا نیست که دستمزد و حقوق ها را به حدی بالا ببریم 
که تورم بر کل مردم ایران تحمیل شــود. از سوی دیگر، افزایش 
حقوق ها حداکثر سه ماه در زندگی کارمند تأثیر دارد و پس از آن 

تورمی که ایجاد می شود، اثر آن را ملغی می کند.

نماینده مجلس مطرح کرد

وعده وزیر صمت 
برای تکمیل خودروهای ناقص

عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گفت: وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسه کمیسیون 
صنایع وعده داد کــه خودروهای ناقص کف پارکینگ 
خودروسازان تکمیل شود. با تحقق این مسئله و واردات 

خودرو، قیمت خودرو واقعی خواهد شد.
بــه گزارش خبرگــزاری فارس، به گفتــه فعالان صنعت 
خودروسازی در حال حاضر حدود ۱۴۰ هزار دستگاه خودروی 
ناقص در پارکینگ شرکت های ایران خودرو و سایپا دپو شده و 
همین موضوع باعث به تعویق افتادن تحویل خودرو به مشتریان 
شده است. در این مورد به تازگی رضا فاطمی امین، وزیر صنعت 
در جلسه با مجلسی ها وعده تکمیل خودروهای ناقص و عرضه 

آنها به مشتریان را داده است.
بهزاد رحیمی، عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس در این مورد بیان کرد: وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
جلسات کمیســیون صنایع و معادن وعده داد که خودروهای 
ناقص کف پارکینگ خودروســازان را تکمیل کند که با تحقق 
 این امر مهم  در کنار واردات خودرو، قیمت خودرو واقعی خواهد 

شد.
وی افزود: واردات محدود پیش بینی شده در طرح ساماندهی 
صنعت خودرو نه تنها برای تولید داخل تهدید نیســت، بلکه 
انگیزه خودروســازان داخلی را برای ارتقای کیفیت و افزایش 

تیراژ تولید بیشتر می کند.
این نماینده خاطرنشان کرد: از آنجا که بر اساس این طرح 
صادرات خودرو به عنوان یکی از منابع برای تامین ارز مورد نیاز 
برای واردات خودرو در نظر گرفته شده، خودروسازان ناچارند 

که به سراغ افزایش کیفیت بروند.
رحیمی گفت: در حال حاضر که تعداد خودروهای ناقص در 
پارکینگ خودروسازی ها به حدود ۱۴۰ هزار دستگاه رسیده، 
می توان از طریق واردات، خودروسازان را ناچار به تکمیل این 
خودروهای ناقص کرد تا با عرضه به بازار، تعادل عرضه و تقاضا 

برقرار شود.
وی با بیان اینکه با واردات خودرو، حباب قیمت چهارچرخ ها 
کاهش یافته و قیمت ها متعادل می شــود، ادامه داد: در حال 
حاضر خودرو به کالایی ســرمایه ای تبدیل شده که با شکست 

انحصار از طریق واردات، این موضوع برطرف خواهد شد.

پیشکسوتان جهاد سازندگی:

جهاد سازندگی
 باید نهاد مردمی باشد نه دولتی

جمعی از اســتادان و پیشکسوتان جهاد سازندگی اعلام 
کردند، این نهاد اگر احیا می شود، باید مردمی باشد، و گرنه 

وزارتخانه در کشور زیاد است.
به گزارش خبرگزاری فارس، اســماعیل شهبازی؛ استاد دانشگاه 
شهید بهشتی در یک نشست خبری که با حضور جمعی از استادان و 
پیشکسوتان جهاد سازندگی برگزار شد با بیان اینکه جهاد سازندگی 
که احیا می شــود، نباید به صورت وزارتخانه یا سازمان باشد، گفت: 
جهاد سازندگی باید همانند اوایل انقلاب به صورت نهاد مردمی باشد 
که از درون مردم بجوشد وگرنه گرفتار کردن این نهاد در وزارتخانه ها 
و سازمان ها به پیچیدگی موجود اضافه کرده و باعث کاهش عملکرد 

و بهره وری می شود.
وی در مورد نحوه احیای جهاد سازندگی هم تشریح کرد: شرایط 
امروز با۴۰ سال پیش کاملا فرق کرده؛ جوانان تحصیل  کرده اند و جنس 
کارها هم عوض شده اســت، بنابراین باید از این ظرفیت ها استفاده 
کرد و کارها را متناســب با شــرایط تعریف کرد. ضمن اینکه بازوان 
جهاد سازندگی، دهیاری ها و اعضای هیئت مدیره در روستاها هستند.

اســتاد دانشگاه شهید بهشتی در پاســخ به اینکه اخیرا عیسی 
کلانتری وزیر اسبق کشــاورزی طی نامه ای به رئیس جمهور درباره 
احیای جهاد سازندگی هشدار داده بود، واکنش جنابعالی نسبت به این 
موضوع چیست، گفت: همه کارشناسان و پیشکسوتان جهادسازندگی، 
به این نوع اظهارات پاســخ می دهند و برخلاف این مسئول، احیای 

جهاد سازندگی را یک ضرورت می دانند.
در ادامه این نشست مجید زارعی؛ پیشکسوت جهادی و پژوهش گر 
توسعه روستایی درباره احیای جهاد سازندگی گفت: آنچه که در جهاد 
ســازندگی مهم است همان روحیه جهادی و انقلابی و مکتب فکری 
 آن اســت. لازم اســت همه ملت در این باره تشریک مساعی کنند. 
جهاد ســازندگی، یک مکتب است و ما باید این رویه فکری را حفظ 

کنیم اما در کنار آن سازوکار جهاد سازندگی باید تعریف شود.
وی به تصویب قانون توســعه متوازن روســتایی در ســال ۸۴ 
توســط مجلس شــورای اسلامی اشــاره کرد و گفت: این قانون در 
کشــورهای دیگر هم اجرایی می شود. بررســی ۱۸ کشور اروپایی و 
آسیایی نشــان داده که توسعه روســتا جزو اولویت کشورهاست و 
همه به عنوان بستر تامین کننده امنیت غذایی روی آن تاکید دارند. 
 برای اجرای قانون توســعه متوازن روســتایی حتمــا نیاز به حضور 

جهاد سازندگی است.
این پیشکسوت جهادی و پژوهش گر توسعه روستایی درباره اینکه 
چه ساختاری را برای جهاد سازندگی مناسب می دانید، پاسخ داد: در 
حال حاضر سه گزینه مطرح است؛ اول اینکه جزو زیر مجموعه وزارت 
کشور باشد چراکه این وزارتخانه کاملا در همه روستاها درگیر است؛ 
دوم ذیل وزارت جهاد کشاورزی باشد؛ چراکه همه زمین های کشاورزی 
و روســتاها که محل فعالیت جهاد می تواند باشد، در این وزارتخانه 
متمرکز است و گزینه سوم زیر نظر ریاست جمهوری باشد که خیلی 

روی آن متفق القول هستند.
شرایط جدید جهادسازندگی

در ادامه نشســت عباس نوروزی؛ استاد دانشگاه دانشکده ترویج 
کشاورزی و دانشــیار مرکز آموزش امام خمینی)ره( به ویژگی های 
جهاد سازندگی جدید  اشاره کرد و گفت: باید از هر گونه فعالیت های 
نمایشــی پرهیز شود. دوم اینکه از هر گونه ایجاد تشکیلات گسترده 
و بی ضابطه اداری که باعث تحمیل هزینه اضافی و کاهش بهره وری 
می شود، دوری کنیم. همچنین از جوانان انقلابی، علاقه مند و متخصص 
بهره گیری شود و نهایتا با مدیریت جهادی و روحیه جهادی و فارغ از 

تشریفات و قید و بندهای اداری مرسوم عمل شود.
همچنین بسطامی؛ پیشکسوت جهاد سازندگی تصریح کرد: اگر 
یــک زمانی جهادگران بیل و داس به دســت می گرفتند و به کمک 
روستائیان می شــتافتند، اکنون جنس کارها عوض شده و متناسب 
با آن باید عمل شــود. جهادی ها هم تغییر کرده اند و سلاح آنها نیز 
عوض شده است. اکنون ساختار روستا تغییر کرده، باسوادتر شده اند 
و اردوهای جهادی به همان شکل اوایل انقلاب نمی تواند عمل کند و 

در کل شرایط باید متناسب با وضعیت فعلی باشد.

اقتصادی

جدول نرخ سکه و ارز
قیمت )به تومان(نوع سکه

۱۱/۹۱۰/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
۱۱/۵۹۸/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

۶/۱۰۰/۰۰۰نیم سکه
۳/۵۸۰/۰۰۰ربع سکه

۲/۲۵۰/۰۰۰گرمی
۱/۱۶۹/۸۰۰هر گرم طلای ۱۸ عیار

نوع ارز
۲۷/۶۸۳دلار
۳۲/۱۶۷یورو
۳۸/۰۳۲پوند

۳/۰۲۰لیر ترکیه
۷/۵۳۷درهم امارات

۲۰/۶دینار عراق

ســند کمپانی خودرو سواری دنا 
 EF7 به شــماره پلاک 747 ن 22

ایران 14 به رنگ مشکی- متالیک 
مــدل 1395 و شــماره موتــور 
147H0215732 و شماره شاسی 
 NAAW01HE9GE411192
مفقــود شــده و از درجــه اعتبار 

ساقط می باشد.

پــژو  هاچ بــک  خــودرو  ســبز  بــرگ 
 206TU3 به شــماره پــلاک 767 ن 36

ایــران 14 بــه رنــگ ســفید- روغنی 
موتــور  ره  شــما و   1395 مــدل 
شاســی  شــماره  و   165A0069211
NAAP03EE4GJ832944 مفقود شــده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

برگ سبز خودرو سواری سایپا- تیبا به شماره پلاک 875 ن 45 
ایران 14 به رنگ ســفید- روغنی مدل 1395 و شــماره موتور 
 NAS811100G5710998 و شماره شاسی M15/8333233

مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

صفحه 4
پنج شنبه ۶ آبان ۱4۰۰
۲۱ ربیع الاول ۱44۳ - شماره ۲۲۸۷4

مسعود درخشان:

بانک های خصوصی ریشه خلق پول و تکاثر هستند

در کمتر از 24ســاعت از بروز مشکل در 
ســامانه عرضه سوخت در جایگاههای بنزین 
وزیر نفت اعلام کرد بیش از 3000جایگاه عرضه 

بنزین در کشور مجددا به مدار برگشته است.
 جواد اوجی اظهار کرد: بیش از سه هزار جایگاه 
ســوخت در سراســر کشــور فعال بوده و به مردم 
سوخت رسانی می کنند. بنده به عنوان وزیر نفت از 
مردم عزیز بابت صبوری تشــکر می کنم و همچنین 
عذرخواهی می کنم، اگر در ســاعات اولیه با معطلی 

مواجه شدند.
وی افــزود: روز چهارشــنبه در جلســه هیئت 
دولت گزارشــی از آخرین وضعیــت جایگاه ها را به 
رئیس جمهور ارائه دادم و وی نیز از اعتماد مردم به 
مجموعه وزارت نفت و اقدامات کارکنان شرکت ملی 

پخش فرآورده های نفتی تشکر کردند.

این مســئول یادآور شــد: در حال حاضر ۳۰۰ 
جایگاه سوخت در سراسر کشور با کارت سوخت به 
صورت سهمیه ای بنزین را به خودروها عرضه می کنند 
که لیست این جایگاه ها در سایت شرکت ملی پخش 

قابل مشاهده است.
اوجی ادامه داد: مردم اطمینان داشته باشند که 
سهمیه کارت سوخت آنها محفوظ باقی مانده است و 
به محض اینکه تمامی جایگاه های سوخت فعال شود، 

می توانند از این سهمیه استفاده کنند.
وی تأکید کرد: مردم به شــایعه افزایش قیمت 
بنزیــن توجه نکنند، ما این شــایعه را قویا تکذیب 
می کنیم و دولت هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت 

بنزین ندارد.
وزیر نفت افزود: همچنین ذخایر بنزین کشور در 
وضعیت مطلوبی قرار دارد و ما هیچ کمبود بنزینی 

برای ارائه در جایگاه ها نداریم، حتی صادرات بنزین 
و گازوئیل از هفته های آتی آغاز می شود.

ضرورت ارتقای امنیت شبکه
اما همزمان با بروز مشــکل در ســامانه توزیع 
سوخت، دغدغه ها نسبت به اصلاح ساختار امنیتی 

شبکه اطلاعات در کشور بیشتر شده است.
برخــی فعالان فضای مجازی هــم بر این نکته 
دســت گذاشــته و بر ضرورت تکمیل شبکه ملی 
اطلاعات و همچنین تقویت ساختار پدافند غیرعامل 

تأکید کردند.
ســازمان پدافند غیرعامل کشــور هم با صدور 
اطلاعیه ای درباره احتمال حمله ســایبری روز سه 
شنبه به شرکت توزیع سوخت کشور با  اشاره به اجرای 
بیش از ۷۰ رزمایش سایبری در زیرساخت های حیاتی 
کشور در سال جاری اعلام کرد: در حوزه زیرساخت 

انرژی تاکنون پدافند غیرعامل دو رزمایش در حوزه 
وزارت نفت و شــرکت های تابعه از جمله شــرکت 
ملــی پالایش و پخش فرآورده های نفتی انجام داده 
و نتایج از جمله آســیب پذیری های عمده را جهت 
برطرف ســازی به مســئولین ابلاغ کرده است و در 
راستای صیانت از حقوق عامه و تاب آوری ملی موضوع 

رفع آسیب پذیری ها را مکرر پیگیری کرده است.
همچنین تیم ویژه تحقیقات پدافند ســایبری 
بــا در نظر گرفتن تمامی احتمالات، درحال تکمیل 
شواهد منشاء اختلال سایبری می باشد که با توجه 
به حساسیت و تخصصی بودن موضوع نتایج آن پس 

از تکمیل اطلاع رسانی می شود.
 در عین حال سردار جلالی رئیس پدافند غیر عامل
هم موضوع حمله ســایبری را تایید نکرد و از ادامه 

بررسی ها در این زمینه خبر داد.

وزیر نفت خبر داد

ورود بیش از 3000 جایگاه به مدار عرضه بنزین

در حالی که معاون حقوقی وزیر اقتصاد 
پیش بینی کرد بعد از حذف ارز 4200 تومانی 
یارانه 430 هزار تومانی به خانوارها پرداخت 
شود، یک کارشــناس اقتصادی نسبت به 
تبعات تورم این اقدام برای کالاهای اساسی 

هشدار داد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، هادی قوامی؛ 
معاون حقوقی وزیر اقتصاد در رابطه با سیاســت 
حمایتی جایگزین حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت: 
با توجه به عدم نظارت درست و ایجاد رانت هایی 
که ارز ۴۲۰۰ تومانی به وجود آورده امکان ادامه 
راه با این وضعیت نیســت. امــا بنای ما حذف 
ارز۴۲۰۰ تومانی هم نیســت، یعنی ما این ارز را 
 باید با سیاســت های حمایتی دیگری جایگزین 

کنیم.
وی افزود: ما ارز ۴۲۰۰ را حذف می کنیم به 
ایــن معنا که، ما به التفاوتی که حذف این ارز در 
قیمت کالاهای اساســی وارد می کند که طبق 
برآوردهای ما چیزی در حدود ۴۳۰ هزار تومان 
می شود را به صورت ریالی در قالب های مختلف 
مثل کارت اعتباری در اختیار مصرف کننده قرار 
می دهیم. معاون پارلمانی وزیر اقتصاد تاکید کرد: 
وضع موجود وضع ناکارآمدی اســت و حمایت 
درســتی از هفت دهک پایین جامعه نمی شود. 
این شیوه تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی به کالاهای 
اساسی باید تغییر یافته و بصورت کارت اعتباری 

به مصرف کننده نهایی انتقال پیدا کند.
گفتنی است، امسال هشت میلیارد دلار برای 
دارو و نهاده های دامی ارز ۴۲۰۰ تومانی در بودجه 
اختصاص داده شــده است که درشش ماهه اول 
مصرف شده، در حالیکه تا پایان سال ۱۷ میلیارد 
دلار دیگر نیاز داریم. کل درآمد فروش نفت ما در 
شش ماهه اول سال ۱۴۰۰به میزان ۲۰ میلیارد 
دلار است ما اگر همه این درآمد را نیز برای تامین 
ارز۴۲۰۰ اختصاص بدهیم، باز کم است و درآمدی 

برای دولت برای تامین بودجه دولت نمی ماند.
در همین زمینه یک پژوهشــگر اقتصادی در 
موافقــت با حذف ارز ۴۲۰۰ گفت: تخصیص ارز 
دولتی در بعضی کالاها مثل مرغ در ابتدا توانست 

جلوی رشد قیمت را بگیرد اما در ادامه، قیمت به 
دلایل مختلف رشد کرد و مرغ هشت هزار تومانی 

امروز به قیمت ۳۱ هزار تومان رسیده است.
عبداللهی ادامه داد: با توجه به اینکه متوسط 
جهانی قیمت مرغ حدود یک دلار و ۸۰ ســنت 
است که با دلار نیمایی حدود ۲۳-۲۴ هزار تومان 
چیزی حدود ۴۳ هزار تومان در می آید. در صورت 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی طبق برآورد های وزارت 
جهاد و کشــاورزی و سازمان حمایت با یکسری 
تعدیلات، انتظار قیمت مرغ بالای ۴۸ هزار تومان 
را نداریم. اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف نشود و به 
همین رویه ادامه بدهیم، پایه پولی که این ارز از 
محل کسری منابعش به اقتصاد تزریق می کند، 
ســال بعد همین موقع ما در مورد مرغ ۴۶ هزار 

تومانی باوجود ارزحمایتی صحبت می کنیم.
انتظارات تورمی شدید

از ســوی دیگر، یک کارشناس اقتصادی در 
مخالفــت با حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت: ارز 
۴۲۰۰ ناقص متولد شد و در حذف آن باید همه 
جوانب را ســنجید. حذف ارز ۴۲۰۰ از کالاهای 
اساسی به هسته سخت خود رسیده است و دولت 
تا پیش از مهار بانک های خصوصی و مهار تورم از 

گران کردن ارز کالای اساسی بپرهیزد.
ارسلان ظاهری افزود: آمارهای بانک مرکزی 
نشــان می دهد تورم ۱۲ماهه منتهی به شهریور 

۱۴۰۰ بــه رقــم نزدیک به ۶۰ درصــد و تورم 
خوراکیها و آشــامیدنیها به بیــش از ۷۳ درصد 
رســیده اســت که این افزایش در نوع خود در 
تاریخ اقتصاد ایران کم نظیر است، نتیجه چنین 
شــرایط بغرنجی کوچک شدن ســفره مردم و 
 مضیقه معیشتی طبقات متوسط و محروم جامعه 

است.
این کارشناس اقتصادی با یادآوری این نکته 
که شــکر در بهمن ماه ۱۳۹۸ از فهرســت اقلام 
مشــمول ارز ۴۲۰۰ خارج شــد، افزود: بررسیها 
نشــان می دهد قیمت هر کیلوگــرم این کالا از 
بهمن ۱۳۹۸ تاکنون از شــش هزار به ۱۸ هزار 
تومــان افزایش یافته و این رشــد قیمت ۲۰۰ 
درصدی درحالی بوده که تورم نقطه ای شاخص 
کل بهای کالاها و خدمات در این ۲۱ ماه حدود 

۹۲ درصد بوده است.
ظاهری با  اشــاره بــه پیش بینی قیمت مرغ 
پس از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نهاده های دامی 
گفت: محاســبات نشــان می دهد اگر دولت ارز 
نهاده های دامــی را از ۴۲۰۰ به ۲۷ هزار تومان 
افزایش دهد، هر کیلوگــرم مرغ با قیمت بیش 
از ۷۲ هزار تومان به دست مصرف کننده خواهد 
رسید، آن هم با فرض اینکه ارز بازار آزاد افزایش 
نیابد و انتظارات تورمی دامن زده نشــود که این 

فرض تقریباً غیرممکن است.

از سوی دیگر محسن زنگنه از اعضای کمیسون 
برنامــه و بودجه مجلس درخصــوص دیگر راه 
جایگزین حــذف ارز حمایتی، تصریح کرد: باید 
بپذیریم کــه حــذف ارز۴۲۰۰ تومانی تاثیرات 
تورمی خود را دارد و اگر حذف ارز حمایتی بدون 
جایگزین باشد تورم انتظاری را نیز بالا می برد. بالا 
رفتــن انتظارات تورمی یعنی بالا رفتن قیمت ها 
در تمام حوزه هــا مانند حمل ونقل. اما می دانیم 
سیاســت ارز ۴۲۰۰ نیز نتوانسته تاثیرمثبتی را 

سر سفره مردم بگذارد.
وی افزود: ســه راه بیشــتر جلــوی پای ما 
نیست. یکی همین وضعیت اســت، دوم؛ دادن 
کارت اعتباری با حذف ارز حمایتی و سوم؛ بردن 
یارانه در جایــی بین زنجیره تولید بعد از حذف 
ارز حمایتی. بنابراین پیشــنهاد ما این است که  
بــه جای دادن ارز ۴۲۰۰ به وارد کننده، یارانه ای 
کــه بابت حذف ارز ۴۲۰۰ می دهیم را به انتهای 

زنجیره تولید بدهیم.
تاثیر منفی ارز 4200 تومانی

همچنیــن یک عضو هیئت علمی دانشــگاه 
تربیت مدرس دربــاره تبعات عرضه دلار دولتی 
گفت: در طول دوره مورد بررسی، قیمت بسیاری 
از کالاهــای اساســی بیش از شــاخص قیمت 
مصرف کننده رشد داشته است، در حالیکه برخی 
از این کالاها در تمامی این مدت و با بخشــی از 

آن مشمول دریافت ارز ترجیحی بوده اند.
حامد نجفی علمدارلو افزود: برای نمونه قیمت 
مرغ ماشــینی با وجود تخصیص ارز ۴۲۰۰ برای 
تامین نهاده های آن به میزان ۲۴۲ درصد رشــد 
کرده، در صورتی که رشــد قیمــت برنج ایرانی 
۱۶۵ درصد بوده اســت. بنابراین تخصیص نرخ 
ارز ترجیحی به کالاهای اساســی، نه تنها منجر 
به کنترل قیمت این محصولات نشــد، حتی در 
مورد بسیاری از کالاها، میزان افزایش قیمت آنها 
بیش از شاخص مصرف کننده و حتی نرخ ارز در 
بازار آزاد بوده است. لازم به ذکر است، منابع قابل 
توجه ارز که به منظور تامین نامطمئن نرخ ۴۲۰۰ 
تخصیص یافته بود، می توانست در جهت کنترل 

آن در بازار آزاد به کار گرفته شود.

تبعات حذف ارز 4200 تومانی از نگاه موافقان و مخالفان

استاد اقتصاد دانشگاه، پیشنهاد ادغام و 
دولتی کردن بانک های خصوصی برای حذف 
 بانکداری ربوی از شــبکه بانکی کشــور را 

داد.
به گزارش خبرگزاری مهر، مســعود درخشان 
در نشســت تخصصی »پول، بانک و سیاست های 
پولی پیشنهادی به دولت سیزدهم از نگاه اقتصاد 
اســلامی« اظهار کرد: از ابتدای انقلاب تاکنون در 
جاهایی موفق بوده ایم که چارچوب هایی که از رژیم 
سابق به ارث برده ایم را تغییر داده ایم و در جاهایی 
شکســت خوردیم که کوشــیدیم آن چارچوب ها 
را ادامه دهیــم. در حوزه بانکداری نیز همین گونه 

بوده است.
وی بــا بیان اینکه بانک ها در طول ۴۰ ســال 
پس از انقلاب، اســلامی نشده اند، گفت: همچنان 
شاهد معاملات ربوی در شبکه بانکی هستیم که 
پابرجا مانده و حتی گســترده تر شده است. چون 
رؤســای بانک مرکزی و مدیران بانک ها اعتقادی 
به تغییر چارچوب ها نداشــتند و به نظر می رسد 

هنوز هم ندارند.
اســتاد اقتصاد دانشــگاه بــه قدرتمند بودن 
بانک های خصوصی و نهادهای مالی در دنیا اشــاره 
و اظهــار کرد: بزرگ تریــن چالش ها و بحران های 

اقتصادی جهان ریشه در شبکه بانک ها و مؤسسات 
مالی خصوصی داشت اما در کشورهای سرمایه داری 
نه تنها برخوردی با اقدامات بانک های خصوصی نشد 
بلکه به دلیل نفوذ قدرتی که دارند، تقویت هم شدند.
درخشان خاطرنشان کرد: برخی می گویند باید 
نظارت بیشــتری بر عملکرد بانک های خصوصی 
داشت اما ربوی بودن، ذات فعالیت بانک خصوصی 
است و با نظارت حل نمی شود. بیم آن دارم که در 
آینده نه چندان دور بحران های اقتصادی کشورهای 

سرمایه داری برای اقتصاد ما هم رخ دهد.
استاد اقتصاد دانشگاه افزود: برخی کشورهای 
کمونیستی مانند چین و روسیه در ابتدای تأسیس 
نظام کمونیستی، همه بانک های خصوصی را ادغام 
و بــه دولتی تبدیل کرده اند امــا به تدریج مجدداً 
بانک های خصوصی در همین کشورها هم تبدیل 

به نهادهای مالی بانفوذ شده اند.
درخشان ادامه داد: پس از انقلاب اسلامی نیز 
طبق قانون اساســی، بانک های خصوصی همگی 
ملی و دولتی شده اند اما از دولت سازندگی تاکنون 
بانک های خصوصی به ســرعت قدرت یافته اند که 

هم اکنون تهدیدی علیه نظام اقتصادی هستند.
وی با تأکید بر اینکــه معتقدم باید بانک های 
خصوصی ادغام و دولتی شــوند، افــزود: ویژگی 

بانک های خصوصی این اســت که با تکاثر و خلق 
پول، به ایجاد ثروت دســت بزنند. وقتی در دولت 
ســیزدهم، رئیس  یک بانک خصوصی، رئیس بانک 
مرکزی می شــود، آیا می توان انتظار داشت جلوی 
خلق پول عملیات ربوی در بانک های خصوصی را 
گرفت؟ البته بانک های دولتی هم معایب بانک های 
خصوصی را دارند و اگر به آنها اجازه فعالیت همانند 
بانک های خصوصی داده شــود، به همین اقدامات 

دست می زنند.
استاد اقتصاد دانشگاه درباره راهکار این معضل 
گفت: صرفاً دولتی کردن همه بانک ها و ادغام آنها 
در بانک ملی اســلامی اســت که نتایج آن، زمینه 
حذف کامل ربا از سیســتم بانکی خواهد بود، تنها 

راهکار است.
درخشان ادامه داد: در بانکی که تشکیل می شود 
از دریافت کنندگان وام هــای بانکی صرفاً می توان 
مبالغــی در حد هزینه نظارت بر ســرمایه گذاری 
سرمایه گذاران دریافت کرد و نه بیشتر؛ از آنجایی 
که هدف بانک ملی اســلامی ســودآوری نیست، 
بنابراین می توان مسیر سرمایه گذاری مردم را دقیقاً 
رصد کرد. در چنین چارچوبی می توان مسئله خلق 
نقدینگی را اساساً حذف و حل کرد و نقدینگی در 

خدمت منافع کشور است.

ضرورت نظارت احتیاطی
همچنین حسین عیوضلو؛ عضو هیئت علمی 
دانشگاه، گفت: ما دنبال سخت تر کردن نظارت ها بر 
بانک هستیم در حالی که باید ساختار اصلاح شود. 
اصلی ترین مشکل این است که نظارت احتیاطی و 
عملیاتی نداریم. یک نظارت سیستمی، نظارتی است 

که فراتر از آنچه دنبالش هستیم شکل می گیرد.
وی افزود: سازمان بورس، بانک مرکزی و سازمان 
برنامه و بودجه هر چقدر هم هماهنگ باشــند اما 
چون ساختار آنها متفاوت است نمی توانند تعادل را 
در ارتباط با خود حفظ کنند. در نظارت احتیاطی 
کلان که فراتر از سازمان های نظارتی موجود است 
ایجاد تعادل در این ســاختارها شکل می گیرد. در 
حال حاضر نیز ســازوکاری مناسب در این زمینه 
وجــود ندارد.  عضو هیئت علمی دانشــگاه اظهار 
کرد: در دنیا شــورایی درخصوص تجارت جهانی 
برای ثبات اقتصادی پس از ۲۰۰۸ ایجاد شــد که 
این شورا هم حقوق مصرف کننده را حمایت می کرد 
و هم بازارها را در اختیار داشت و این گونه نیست 
نهادهای مالی جداگانه فعالیت  که ســازمان ها و 
کنند. ضمن اینکه این شورا نقش تنظیمی دارد و 
دخالتی در امور نمی کند. در کشور ما هم باید چنین 

ساختاری ایجاد شود.

رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان 
اینکه رئیس جمهور موافقت کلی خود را با 
طرح اختصاص سهام عدالت به جاماندگان 
اعلام کرد، گفت: در فاز اول، سهام عدالت 
به 10 میلیون نفــر از جاماندگان اختصاص 

می یابد.
محمدرضــا پورابراهیمــی در گفت وگــو با 
خبرگــزاری فارس، در مــورد مطلبی که از وی 
در فضای مجازی منتشــر شــده مبنی بر اینکه 
ســهام عدالت به ۱۰ میلیون نفر از جاماندگان تا 
۲۲ بهمن اختصاص می یابد، گفت:  سال گذشته 
طرحی در کمیسیون اقتصادی مجلس مبنی بر 
اختصاص ســهام عدالت به جاماندگان مطرح و 
تصویب شد که طرح وارد صحن مجلس هم شد، 
امــا دولت قبلی به بهانه اینکه این طرح بار مالی 
دارد آن را قبول نکرد، در نتیجه بررســی آن در 

صحن مجلس متوقف شد.
وی گفــت: به تازگی با رئیس جمهور مکاتبه 

شــد که آقای رئیســی هم این نامــه را به وزیر 
اقتصاد و رئیس  ســازمان برنامه و بودجه ارجاع 
داد و موافقــت کلی خود را با اختصاص ســهام 
عدالت به جاماندگان اعلام کرد که امیدواریم به 
زودی نظر وزیر اقتصاد و رئیس سازمان برنامه و 

بودجه اعلام شود.
رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس در پاسخ 
به این پرســش که دولت و رئیس جمهور با چه 
میــزان پرداخت ســهام عدالــت موافقت کرده 
افــزود: نظر رئیس جمهور محترم این اســت که 
حتما سهام عدالت به جاماندگان اختصاص یابد 
 چون ایــن افراد جزء محروم ترین قشــر جامعه 

هستند.
پورابراهیمی عنوان کرد: نامه ای از کمیسیون 
اقتصادی مجلس به رئیس جمهور نوشتیم که نظر 
مثبت ایشــان جلب شده و این نامه را به وزارت 
اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه ارجاع دادند که 

کار کارشناسی انجام شود.

وی همچنیــن در مورد اینکــه دولت قبلی 
می گفــت دولت ســهامی بــرای اختصاص به 
جاماندگان ندارد تصریح کرد:  ما به این مســئله 
اعتقاد نداریم بلکه ســهام دولــت وجود دارد و 
ما آن را شناســایی کرده و بــه دولت هم اعلام 
کرده ایم فقط کافی است اراده ای برای این طرح 
 باشــد که در دولت کنونی هــم این اراده وجود 

دارد.
ایــن نماینده مجلــس گفــت:  در گزارش 
کمیسیون اقتصادی مجلس ســه اولویت برای 
اختصاص ســهام عدالت در نظر گرفته شد؛ اول 
کسانی که تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد 
امام خمینی)ره( قرار دارند، دوم ایثارگران و سوم 

کارگران و بازنشستگان در اولویت قرار گرفتند.
پورابراهیمــی توضیح داد: کســانی که زیر 
 پوشش بهزیستی قرار دارند اما سهام عدالت ندارند 
۱.۷ میلیون نفر برآورد می شوند، کسانی که تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی هستند و سهام 

عدالت ندارند ۲.۳ میلیون نفر هستند و حدود دو 
میلیون نفر هم از ایثارگران بدون سهام عدالت، 
شناسایی شده و تعدادی نیز کارگر و بازنشسته از 
جمله کارگران ساختمانی هستند. در مجموع در 
فاز اول ۱۰ میلیون نفر هستند که واقعاً به سهام 
عدالت نیاز دارند اما ســهام عدالت ندارند که از 
این تعداد چهار میلیون نفر فقط تحت پوشــش 

بهزیستی و کمیته امداد قرار دارند.
وی این را هم گفت که تعداد کســانی که در 
شش دهک پایین درآمدی ۲۰ میلیون نفر است، 
اما در فاز اول افراد تحت پوشــش، بازنشستگان 
 ، کارگران و ایثارگران هســتند که تعدادشــان 
۱۰ میلیون نفر است که امیدواریم هر چه زودتر 

سهام عدالت به آنها اختصاص یابد.
رئیس  کمیسیون اقتصادی مجلس یادآور شد: 
موافقت دولت برای قبول بار مالی طرح جاماندگان 
سهام عدالت کافی است و نیازی به ارائه لایحه از 

سوی دولت ندارد.

پورابراهیمی اعلام کرد
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